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بلاتكليفي
 دانشگاه شاهد

 خشايار هنرآميز فهيم*
يكي از معضلات دانشگاه شاهد كه عموم دانشجويان 
و حتي مسئولان دانشگاه را هم س��ردرگم مي كند و 
نمي توانند در جهت احق��اق حقوق خود اقدام نمايند 
اين اس��ت كه اين دانشگاه س��ه متولي دارد. دانشگاه 
شاهد از يك سو همان طور كه از نامش پيداست وابسته 
به بنياد شهيد است و از طرفي بايد به وزارتين علوم و 
بهداشت پاسخگو باشد در حالي هر كدام از اين سه نهاد 
به نوعي در انجام تكاليف خود نسبت به دانشگاه شاهد 
با پاسكاري از زير بار مس��ئوليت شانه خالي مي كنند 
به طوري كه در حال حاضر در بحث بودجه دانش��گاه 
تكليف دانشگاه مشخص نيست كه بودجه اش از كجا 

بايد تأمين شود. 
مس��ئله ديگري كه براي دانش��جويان گروه پزش��كي 
يك معضل اساسي محسوب مي ش��ود مسئله كمبود 
بيمارس��تان هاي تحت نظر دانشگاه ش��اهد و بيماران 
تك بيمارستان دانشگاه شاهد است و اين موضوع باعث 
مي شود كه دانشجويان پزشكي نتوانند به رغم زحمتي 
كه در مورد مطالعه دروس تئوري مي كشند از آموزش 
عملي مناسبي كه لازمه پزش��ك شدن و پرستارشدن 
است بهره مند شوند. اگرچه دانشجويان رشته پزشكي 
دانشگاه شاهد رتبه هاي خوبي در آزمون هاي تخصص 
به دس��ت مي آورند و مس��ئولان به اين رتبه ها افتخار 
مي كنند اما وقتي دانش��گاه نتواند بستر مناسبي براي 
آموزش عملي دانشجويان پزشكي فراهم كند، در واقع 
اين دانشجويان هرچقدر هم دانش تئوريك بالايي كسب 
كرده باشند اما به عنوان يك پزشك وقتي تجربه كافي و 
مناسبي از مواجه شدن با بيماران را نداشته باشند دانش 

تئوريك فقط تبديل به محفوظات علمي مي شود. 
مس��ئله بعدي كه گريبانگير دانش��جويان گروه هاي 
پزشكي دانشگاه شاهد است عدم برنامه ريزي آموزشي 
مناسب دانشگاه براي دانشجويان اين رشته هاست. به 
عنوان مثال دروس طوري ارائه مي شوند كه دانشجو 
را از زندگي عادي باز مي دارد و بسياري از دانشجويان 
شهرس��تاني تا چندين ماه نمي توانند خانواده خود را 
ببينند و كس��اني هم كه س��اكن تهران هستند بعضاً 
مجبور مي ش��وند براي ي��ك درس كل روز خود را در 
مس��ير رفت و آمد بگذرانن��د، در حالي كه دانش��گاه 
مي تواند با ي��ك برنامه ريزي صحيح تناس��ب خوبي 
بين تعداد روزهايي كه دانش��جو بايد در بيمارستان و 
دانش��گاه حضور يابد برقرار كند، تا دانشجو هم بتواند 
بهره خوبي از وقت خود ببرد. علاوه بر اين موضوع تعداد 
كم اساتيد دانشكده پزش��كي هم يك مسئله بزرگ 
محسوب مي شود، به طوري كه دانشگاه با توجه به تعداد 
دانشجويان، برخي از دروس را سالي يكبار ارائه مي دهد 
كه اين موضوع در روند تحصيلي دانشجو اخلال ايجاد 
مي كند و از يك سو در برخي دروس تا چند هفته پس 
از شروع ترم تحصيلي تكليف استاد مشخص نيست و 
حتي در برخي دروس پيش آمده كه بعد از شروع ترم به 
علت نبود استاد در درس ارائه شده درس لغو شده است 
و همين مسئله باعث مي شود كه دانشجويان مجبور 
شوند دروس تئوريك خود را در يك دانشگاه ديگر به 

صورت مهمان بگذرانند. 
*دانشجوي پزشكي و دبير انجمن اسلامي 
دانشجويان دانشگاه شاهد

تريبون دانشجويي

عضو كميسيون آموزش مجلس در گفت وگو با »جوان« مطرح كرد

فقر تعداد و كيفيت هيئت علمي در دانشگاه آزاد

لزوم گفتمان سازي 
پيرامون نقشه جامع علمي

نقشه  جامع علمي با زحمت و تلاش دوستان تكميل 
شد و به جايي رسيد و يك سند كاملِ خوب تهيه شد 
براي كشور كه خيلي مغتنم است. آن كساني هم كه 
صاحب نظر هستند، بعد از اينكه نقشه  جامع علمي 
كشور تهيه ش��د - آن طور كه به بنده گزارش دادند 
و منتقل شد- تأييد كردند؛ يعني اينكه يك اشكال 
عمده اي، يك اش��كال بزرگي بر اي��ن چيزي كه در 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي تهيه شده، وارد باشد، 
نه؛ چنين چيزي وجود نداشته؛ يعني مورد تأييد قرار 
گرفته است؛ منتها اين نقشه  جامع علمي بايد عملياتي 
بشود كه قدم اولش هم گفتمان سازي است. مي شنوم 
من كه دوستاني كه به شهرستان ها مسافرت مي كنند، 
در دانشگاه هاي كشور حضور پيدا مي كنند، مي گويند 
بسياري از اساتيد - چه برسد به دانشجويان- و حتي 
مديران، درست اطلاعي از نقشه جامع علمي كشور 
ندارند... ما اگر مي خواهيم يك خواسته اي تحقق پيدا 
كند، قدم اول اين اس��ت كه اين خواسته را به صورت 
يك گفتمان پذيرفته شده دربياوريم؛ مسئله  علم از 
همين قبيل بود كه يك گفتمان شد و به طور طبيعي 
وارد جريان عملي شد، عملياتي شد و به صورت يك 
جريان درآمد؛ اين ]مس��ئله [ هم همين جور است. 
مسائل مربوط به نقشه  جامع علمي كشور بايد تبديل 

بشود به يك گفتمان و به صورت جدي اجرا بشود. 
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كلام رهبر

دكتر زهره طبيب زاده عضو كميسيون آموزش 
مجلس شوراي اسلامي و از جمله نمايندگاني 
محس�وب مي ش�ود كه موضوع رسيدگي به 
تخلفات دانش�گاه آزاد را در دستور كار خود 
قرار داده اس�ت. اخيراً كه درباره اس�تخدام 
اس�اتيد در اين دانش�گاه اخب�اري به گوش 
مي رس�د، باز هم دورنماي روشني براي حل 
ايرادات علمي و آموزشي اين دانشگاه ديده 
نمي شود. براي مشخص كردن ابعاد اين ماجرا، 
گفت وگويي با دكتر طبيب زاده انجام شده است 
كه مش�روح آن در اختيار شما قرار مي گيرد.

وضعي�ت كيف�ي دانش�گاه آزاد از نظر 
علم�ي و پژوهش�ي خصوص�اً در مورد 
تعداد اساتيد مورد نياز را چگونه ارزيابي 

مي كنيد؟
در مورد كيفيت و تعداد اعض��اي هيئت علمي 
دانش��گاه آزاد و نس��بت تع��داد كادر علمي اين 
دانش��گاه به تعداد دانش��جويان طي تحقيق و 
تفحصي كه از آن صورت گرفت، مش��خص شد 
كه در مقاطع و رشته هاي مختلف، كادر هيئت 
علمي كافي اعم از ثابت و تمام وقت وجود ندارد و 
اين موضوع در تناقض آشكار با معيارهاي مصوب 
وزارت علوم است. البته دانشگاه آزاد يك آئين نامه 
اختصاصي براي خ��ود تدوين ك��رده كه داراي 
شرايط ويژه اي است. در اين آئين نامه به عنوان 
مثال مشخص شده اس��ت كه تعداد مشخصي 
از اس��اتيد پاره وقت يا تمام وقت ب��ه جاي يك 
استاد تمام وقت در نظر گرفته شده و هم سنگ 
آن به حساب بيايند! از س��وي ديگر اگر از اينكه 
استانداردهاي كشوري وزارت علوم در دانشگاه 
آزاد رعايت نمي ش��ود و گردانندگان آن مطابق 
با نظر خودشان عمل مي كنند بگذريم، مي توان 
مشاهده كرد كه عملاً همان بخشنامه هاي مربوط 
به مسائل آموزشي را كه خودشان تدوين كرده اند 

هم رعايت نمي شود. 
مي توانيد ابع�اد مش�كلاتي كه مطرح 

كرديد را نيز تا حدي مشخص كنيد؟
واحدهاي مختلف دانش��گاه آزاد اكنون از لحاظ 
تعداد كادر و ميزان تحصيلات و سوابق پژوهشي 
هيئت علمي در فقر به سر مي برد. از سوي ديگر 
استانداردهاي ديگري براي دانش��گاه ها درباره 
مسائل پژوهشي وجود دارد كه متفاوت از مسائل 
آموزشي اس��ت. مثلًا اينكه هر اس��تاد مي تواند 
حداكثر راهنمايي چند دانش��جو را ب��راي ارائه 
پايان نامه در مقاطع مختلف و دوره هاي مشخص 
زماني ترمي يا سال تحصيلي بر عهده بگيرد. اين 
موضوع نيز يكي از ش��اخصه هاي مهم سنجش 
دانشگاه هاست كه البته دانشگاه آزاد در اين زمينه 
هم اصلاً با معيارها و استانداردها هماهنگ نيست. 
در دانشگاه آزاد گاهي يك استاد مي تواند براساس 
س��هميه هاي در نظر گرفته شده، راهنمايي 80 

دانشجو را هم بر عهده بگيرد!
آيا از س�وي مسئولان دانش�گاه آزاد 
و مس�ئولاني كه باي�د امر نظ�ارت بر 
آن را مديري�ت كنن�د، عزم�ي براي 
حل معضلات و مش�كلات آموزشي و 

پژوهشي وجود دارد؟
وجود مشكلات آموزشي و همچنين پيگيري هاي 
كميس��يون آموزش مجلس نهم باعث ش��د تا 
مسئولان فعلي دانش��گاه آزاد پس از در دست 
گرفتن سكان هدايت دانشگاه، موضوع استخدام 
هزاران اس��تاد را مطرح كرده و وعده استخدام 
5هزار نفر را بدهند. موضوع فقر دانشگاه آزاد از 
لحاظ تعداد كادر هيئت علمي، يكي از دلايلي 
بود كه حساسيت كميسيون آموزش وتحقيقات 
مجلس را برانگيخت و نهايتاً مس��ئولان وزارت 
علوم هم مجبور شدند جلوي گسترش بي رويه 
تعدادي از رشته محل هاي دكتراي دانشگاه آزاد 
را بگيرند. ما اطلاع چنداني از روند محدودسازي 
دانش��گاه آزاد در موض��وع گس��ترش رش��ته 
محل هاي دكتري نداريم. همچنين گزارشي هم 
از روند استخدام هيئت علمي در اين دانشگاه به 
كميسيون آموزش و ساير نمايندگان ارائه نشده 
است. همچنين نمي دانيم كه معيارهاي جذب 
اعضاي هيئت علم��ي در دانش��گاه آزاد دقيقاً 
چيست و دقيقاً تا چه زماني قرار است همه اين 5 

هزار نفر استخدام شوند. 
چه شاخصه ها و معيارهايي در اين زمينه 

وجود دارد؟
معيارهاي مهمي ب��راي اس��تخدام عضو هيئت 
علمي وجود دارد كه از اهميت بالايي در بالا بردن 
سطح كيفي آموزش برخوردار است. براساس اين 
معيارهاست كه يك فارغ التحصيل جديد دكتري 
تبديل به استاد مي شود. چنين فردي بايد اول با 

درجه استادياري وارد دانشگاه شود. سپس طبق 
آئين نامه دانشگاه هاي مختلف بايد چند سالي مثلًا 
حدود هفت سال در دانشگاه در مقطع كارشناسي 
تدريس كند. در مراحل بعد است كه وي مي تواند 
در مقطع كارشناسي ارش��د و دكتري تدريس و 
فعاليت داش��ته باش��د. اينكه يك فارغ التحصيل 
مقطع دكتري كه تا چند ماه قبل در حال گذراندن 
تز دكتراي خود ب��وده را به عنوان اس��تاد مقطع 
دكتري در نظر بگيريم اصلًا قابل قبول نيس��ت. 
ناگفته نماند كه دانش��گاه آزاد در طول مدت كار 
خود تابع هيچ يك از حداقل هاي استانداردهاي 
قابل قبول ايران نبوده و طبيعتاً با استانداردهاي 
جهاني هم فاصله زيادي دارد. حتي سابقه اين روند 
وجود داشته كه فردي با مدرك كارشناسي در مقام 

تدريس در اين دانشگاه قرار گرفته است. 
كدام مرجع قانوني موظف به برخورد با 
روند نامطلوب علمي در دانش�گاه آزاد 
است و تاكنون در اين زمينه چه كارهايي 

صورت گرفته است؟
به لحاظ علمي ش��وراي گس��ترش وزارت علوم 
موظف اس��ت تا به اين وضعيت رسيدگي كند و 
جايي كه رعايت استاندارد ها نشود بايد دخالت 
كند. البته طي سال هاي تأسيس و كار دانشگاه 
آزاد، اين دانشگاه مستثني از نظارت هاي وزارت 
علوم بوده. البته زماني كه نظارت وزارتخانه ها بر 
دانشگاه آزاد دچار نقصان بود، وظيفه مجلس وقت 
بوده كه در اين زمينه وارد عمل شود اما اين امر 
محقق نشد. مسئله اينجاست كه طي دوره هايي 
اقوام نزديك يكي از رؤساي دانشگاه آزاد متصدي 
رياست كميسيون آموزش مجلس بوده و طبعاً 
در اين برهه به وظايف نظارتي مجلس در رابطه 
دانشگاه آزاد عمل نشده است. طبيعتاً براساس 
قان��ون، وزارت عل��وم در عموم م��وارد و وزارت 

بهداش��ت در بخش آموزش رشته هاي پزشكي 
موظف به نظارت بر عملكرد كيفي و كمي دانشگاه 
آزاد هستند. دانشگاه آزاد براساس اساسنامه خود 
بايد زير نظر اين دو وزارتخانه عمل كرده و تمام 
مسائل آموزش��ي و پژوهش��ي مورد نظرش را با 
استانداردهاي آنها هماهنگ كند. در اين رابطه هم 
عملاً وزرا موظف به پاسخگويي در مجلس هستند 
اما در سال هاي متمادي به دلايلي كه گفته شد 
چنين نظارتي محقق نشده است. دانشگاه آزاد به 
پشتوانه هيئت امناي اين دانشگاه همواره داراي 
نفوذ زيادي بوده. البته امور به اسم هيئت امنا در 
اين دانشگاه انجام مي شده و در حقيقت دو نفر به 
جاي همه اعضاي هيئت امنا تصميم مي گرفتند. 
در اين رابطه يك بار آقاي جاسبي گفتند كه تمام 
اعضاي هيئت امناي دانشگاه آزاد به آقاي هاشمي 
وكالت داده بودند تا به ج��اي آنها در اين هيئت 
اعلام رأي و تصميم گيري كند در نتيجه تنها آقاي 
جاسبي و آقاي هاشمي طي ساليان متمادي در 
اين زمينه در حال تصميم گيري بوده اند. چنين 
روندي موجب شده است تا وضعيتي كاملاً ضعيف 
بر مسائل علمي، آموزشي و پژوهشي اين دانشگاه 
حاكم شود. اين نابساماني تا آنجا ادامه يافت كه 
شاهد ثبت نام هاي گسترده در بعضي از رشته ها 
بوديم. مثلًا در يكي از واحدهاي دانشگاه آزاد در 
تهران، ثبت نام بي رويه در بعضي رشته ها كاملًا 
مشهود بود تا جايي كه براي رشته مترجمي زبان  
انگليسي طي هر سال دست كم 700 دانشجوي 
مترجمي زبان انگليس��ي پذيرفته و مشغول به 
تحصيل شدند. بديهي اس��ت كه وجود بازار كار 
و جوانب ديگر در پذيرش اين دانشجويان مورد 
نظر قرار نگرفته و تنها منافع مالي دانشگاه آزاد 
و واحدهاي مربوطه در تصميم گيري ها دخالت 

داده شده است. 

  محمدمهدي نوريه
هفته گذش�ته آغ�از انتخاب رش�ته كنكور 
سراسري 94 بود. دانش آموزاني كه با مشقت 
تمام س�ه س�ال را به صورت اختصاصي در 
رش�ته تجربي گذرانده ان�د و در كنكور هم 
رتبه خوب و قابل قبولي به دس�ت آورده اند 
در انتخاب رشته نگاهشان به رشته پزشكي 
اس�ت. اصلًا خيلي ها به عشق پزشكي وارد 
تجربي مي شوند تا بالاخره يك روز لقب خانم 
دكتر يا آقاي دكتر را يدك بكشند. اما معاون 
فرهنگي وزارت بهداشت از يك اتفاق عجيب 
كه براي همين آقا و خانم هاي دكتر مي افتد، 
خبر داد. آمار خودكشي در ميان دانشجويان 
علوم پزش�كي در سال هاي گذش�ته روند 
افزايشي را نشان مي دهد و شيوع افسردگي 
بالاست. چرا خودكشي و افسردگي بالا براي 
جماعتي كه خودش�ان بايد درمانگر باشند، 
رخ مي دهد؟ بدون ش�ك وضعيت آموزشي 
و صنفي دانشجويان پزش�كي در اين اتفاق 
قابل تأمل است و به همين خاطر سعي داريم 
تا عمده مشكلات دانش�جويان پزشكي را 
در اين مطلب بررس�ي كنيم. آنچه در ادامه 
مي آيد همه مشكلات نيست اما گوشه اي از 
مشكلات افرادي است كه تا چندي ديگر به 
عنوان طبيب بالاي سر بيماران خواهند بود. 

  مشكلات صنفي 
اين روزها هر دسته و گروهي را نگاه كنيم مشكل 
صنفي دارند، از كارگردان و تهيه كننده سينما تا 
فرهنگي و كارگر. دانشجويان پزشكي هم از بقيه 
مردم مستثني نيستند. شايد مهم ترين مشكل 
دانشجويان پزشكي در قسمت صنفي مربوط به 
وضعيت نابسامان خوابگاه ها باشد. خوابگاه هايي با 
حجم زياد دانشجو و حتي دانشجويان رشته هاي 
ديگر كه علاوه بر تراكم بالا وضعيت مطالعه را هم 
براي دانشجوي پزشكي سخت مي كند. حميد 
يكي از دانشجويان پزشكي دانشگاه هاي معروف 
تهران در اين باره مي گويد: »ما اصلًا وضع خوبي 
نداريم. در خوابگاه وضعيت بد بهداشتي، شلوغ 
بودن اتاق ها و غذاي بد خوابگاه دليلي ش��ده تا 
حتي بعضي بچه ها با هم سوئيت خارج خوابگاه 
اجاره كنن��د. « البته حمي��د مي گويد بعضي ها 

سوئيت يا آپارتمان مختلط هم مي گيرند! علي 
كه اينترن است و دانشجوي سال هفتم پزشكي، 
مي گويد: حاضرم كشيك هاي بقيه را هم بگيرم 
ولي به خوابگاه نيايم. وقتي در خوابگاه هستم نه 
امكان مطالعه درست و حسابي دارم نه مي توانم 
از سر و صداي زياد استراحت كنم. علي علت اين 
اتفاق را كنار هم قرار دادن خوابگاه پزشكي ها و 
غير پزشكي ها مي داند. يكي از دانشجويان دختر 
كه شهرستاني است و پزشكي تهران مي خواند، 
مي گويد: كاش هيچ وقت تهران نمي آمدم اينجا 
نه خوابگاهي اس��ت نه امكان��ات رفاهي! من به 
مريض ها توصيه مي كنم ورزش را فراموش نكنيد 
اما خودم حدود يك سال است هيچ جايي براي 
ورزش كردن ن��دارم! گران بودن كت��ب و لوازم 
پزشكي و عدم حمايت دانشگاه ها از دانشجويان 
هم قس��متي از مش��كلات صنفي است. محمد 
كه دوره اس��تاجري بخش داخلي اش را در يكي 
از بيمارس��تان هاي معروف تهران مي گذراند در 
اين باره مي گويد: »كتابخانه بيمارستان فضايش 
خوب است ولي نمي شود كه همه اش در كتابخانه 
بود. كتاب هاي پزشكي هم آنقدر گران هستند 
كه نگو!« كتاب��ي 250 صفح��ه اي كه قيمتش 
25 هزار تومان است نش��ان مي دهد و مي گويد: 
»دوستم كه در اتريش پزشكي مي خواند مي گويد 
علاوه بر كتاب هاي لازم كه از طرف دانشگاه در 
اختيارم قرار گرفته اس��ت بعضي لوازم پزشكي 

مثل فشارسنج و گوشي پزشكي هم دانشگاه به 
آنها هديه داده است. « محمد خاطره اي تعريف 
مي كند از اينكه يك روز براي گرفتن فشار مريض 
و نبودن فشارس��نج در بخش نفرو -كليه- يك 
س��اعت منتظر مي ماند تا كار بقيه با فشار سنج 
بالاخره تمام شود و وقتي بعد از ظهر همان روز 
براي خريد فشار سنج به بازار مي رود با قيمت هاي 
بالاي 200 هزار تومان مواجه مي شود. يكي ديگر 
از مشكلات صنفي دانشجويان پزشكي حقوقي 
است كه به كارورز ها يا همان اينترن ها مي دهند؛ 
حقوقي حدود 500 هزار تومان به ش��رط تأهل 
و حدود 400 هزار تومان ب��راي يك فرد مجرد. 
سينا در اين خصوص مي گويد: »واقعاً با 500 هزار 
تومان مي شود زندگي گرداند؟ هيچ اينترني حق 
كار كردن بيرون را ن��دارد و از طرف ديگر حجم 
كارها و شيفت و درس آنقدر زياد است كه اجازه و 

توان كار بيشتر نمي دهد.«
  مشكلات آموزشي

دانشجوي پزشكي در مدت هفت تا هشت سال، 
حدود 300 واحد درسي را مي گذراند. واحدهايي 
كه بعضاً از بي ارتباط ترين موضوعات به پزشكي تا 
سنگين ترين درس هاست. اما همه اين سختي ها 
به كنار دو امتحان علوم پايه و پيش كارورزي را هم 
بايد به مشقات دانش��جويان پزشكي اضافه كرد؛ 
امتحان هايي كه دانشجوي پزشكي اگر آنها را به 
سلامتي پشت سر نگذارد، مطمئناً از ادامه تحصيل 

پزشكي محروم مي شود. آموزش پزشكي در ايران 
آنقدر فشل شده است كه سيد محمد سعادت نفر 
پنجم امتحان دس��تياري پزشكي كه دانشجوي 
بهترين علوم پزشكي يعني دانشگاه تهران است 
در اين باره مي گويد: »بنده رتبه پنجم دستياري 
را كسب كرده ام و رسماً اعلام مي كنم كه به عنوان 
پزشك عمومي هيچ چيز بلد نيستم و درمان خيلي 
از بيماري هاي س��اده را نمي دانم چون دانشگاه 
علوم پزش��كي تهران بلد نيست پزشك عمومي 
تربيت كند. در دانش��گاه هاي ب��زرگ به آموزش 
پزشكي عمومي توجه نمي شود. زيرا بيمارستان ها 
تخصصي و فوق تخصصي شده اند، از اين رو آموزش 

پزشكي عمومي تحت الشعاع قرار مي گيرد.«
 امتحان دستياري هم براي خودش هفت خوان 
رس��تم اس��ت. امتحاني كه تا كنون دوبار تقلب 
وسيع در آن مسجل و مش��خص شده و حتي در 
س��ال 88 به ابطال امتحان منتج ش��د كه البته 
سال 94 هم بدون شك و شبهه نبود اين امتحان! 
قوانيني كه ساعتي براي اين امتحان وضع مي شود 
يك از دلهره هاي اصلي دانشجويان پزشكي است. 
شرط معدل و نمرات دو آزمون علوم پايه و پيش 
كارورزي، رانت ها و س��هميه هاي غير معمول در 
اين امتحان براي دانش��جويان پزشكي مثل يك 
س��د بزرگ تر از خود آزمون اس��ت. در خصوص 
نابهنجار بودن اين آزمون الناز طبيبيان رتبه برتر 
آزمون دستياري 94 مي گويد: »اين امتحان 240 
دقيقه اي و 200 سؤالي است كه اصلًا قادر نيست 
توانمندي هاي يك پزشك را بسنجد. صرفاً براي 
سنجش اينكه چقدر فرد مطالعه كرده مفيد است 
و نه براي سنجش مهارت، ميزان اخلاق پزشكي و 
فن بيان او، قدرت تشخيص، درمان و عرضه درمان 
او. ضعف هاي آن حتي بيشتر از كنكور سراسري 
است. در واقع مي توان گفت آموزش پزشكي در 
كش��ور ما به هيچ وجه كمك كننده به سيستم 
سلامت مردم نيست. تنها دانشجويان پزشكي را 
راغب تر مي كند كه در دوران كارآموزي و كارورزي 
به خواندن دروس تئوري با شدت بيشتر بپردازند تا 

بتوانند وارد مرحله تخصص شوند.«
آنچه در گزارش فوق آمد تنها گوشه اي از كمبود ها 
و مشكلات دانشجويان پزشكي و آن هم فقط در 

دو حيطه صنفي و آموزشي بود. 

محمدحسينزاده
گفتوگو

دردسرهاي عظيم دانشجويان پزشكي

 رئيس كميس�يون اص�ل 90: دانش�گاه ها موظف به 
جايابي بورسيه ها قبل از شروع ترم آينده شدند 

 براي سال جاري تحصيلي، دانشگاه آزاد ۵ هزار عضو 
هيئت علمي جديد مي گيرد. 

 بسيج دانشجويي دانشگاه شهيد رجايي: پنج ماه است 
ورودي هاي 93 دانشگاه فرهنگيان در بلاتكليفي اند

 معاون دانش�گاه پيام نور خبر داد: پذيرش دانشجو 
بدون كنكور دو بار در سال

 دانشگاه خوارزمي به اساتيد داراي ايده هاي فرهنگي 
امتياز مي دهد

 رئيس دانش�گاه فني حرفه اي: دو س�ال خدمت در 
مراكز صنعتي بجاي دوره سربازي

 انجمن اسلامي دانشجويان مستقل دانشگاه شريف: 
مجلس در برابر انحراف از اصول قانون اساسي بايستد

 اعزام 10 هزار دانشگاهي به عتبات 
 ميرزاده: كاهش 16 درصدي وابستگي دانشگاه آزاد 

به شهريه تا پايان امسال

تيتر خبر

پرداخت پژوهانه يا درست اعمال
شود يا اصلًا پرداخت نشود!

 دكتر عباسعلي صابري*
يكي از عوامل بس��يار تعيين كننده در جذب پژوهش��گران 
درجه اول دنيا و به تبع آن اجراي پروژه هاي با سطح كيفي 
بين المللي، تخصيص و مديريت بودجه هاي پژوهشي كافي 
و درخور است. از طرفي، به منظور ايجاد يك نظام هماهنگ 
علمي در كشور نياز به توزيع همگن و متناسب بودجه ها در 
سراسر كشور اس��ت. در غير اين صورت در سيستم ناهمگن 
آموزش��ي – پژوهش��ي پيدايش چرخه ه��اي مخرب امري 
طبيعي است. به عنوان مثال، پژوهشگاه دانش هاي بنيادي 
علي الاصول با هدف ايجاد يك مركز تحقيقاتي مطرح در سطح 
بين المللي شكل گرفته است. اما با گذشت زمان با مقايسه اين 
مركز با مراكز مشابه در دنيا به راحتي مي توان دلايل عدم نيل 
به اين هدف را جويا شد. يكي از اين نكات غير معمول شايد 
آن است كه اين پژوهشگاه رأساً اقدام به پذيرش دانشجو در 
مقطع دكتري كرده و به دليل دسترسي به منابع مالي كافي 
قادر به پرداخت حقوق ماهانه به دانشجويان خود است. نكته 
اول اينكه آيا چنين پژوهشگاهي كه هيچ نقشي در آموزش 
مقاطع كارشناسي و كارشناسي ارشد در كشور ندارد، بايد به 
طور مستقيم اقدام به پذيرش دانشجوي دكتري كند؟ يا در 
سياستي شبيه به پژوهشگاه هاي بسيار معتبر ماكس پلانك 
در آلمان، بهتر است تا پذيرش دانشجو به طور غيرمستقيم از 

طريق يك كانال دانشگاهي صورت پذيرد. 
نكته دوم اينكه، صرف نظر از اين موضوع كه پرداخت پژوهانه 
به دانشجويان دكتري يك امر ضروري و متداول در دنياست، 
ولي اعمال چنين سياستي تنها از سوي يك مركز در كشور 
باعث آس��يب به ديگر مراكز علمي و دانش��گاهي و شكسته 
ش��دن چرخه همگن علمي خواهد ش��د. تص��ور كنيد كه 
مراكز دانشگاهي درجه  يك كش��ور كه داراي توانايي علمي 
در زمينه هاي بس��يار متنوع هستند شانس پذيرش بهترين 
دانش��جويان خود را صرفاً به دلايل جذابيت مالي از دس��ت 
داده و اين تنوع در طول ساليان منجر به سوق يافتن بهترين 
دانشجويان به سمت موضوعات خاص در يك مركز خواهد 
شد. نتيجه  چنين سياستي جذب دانش��جويان عالي در آن 
مركز و افزايش طبيعي توليدات علمي در برخي زمينه هاي 
خاص و اختصاص بودجه  بيشتر به تناسب كميت توليدات و 
رشد و ادامه اين چرخه معيوب در طول زمان خواهد شد. لذا 
اگر قرار است كه سياست درست پرداخت پژوهانه در كشور 
اعمال شود، درس��ت آن اس��ت كه در تمامي مراكز علمي و 
دانشگاهي پياده ش��ود، در غير اين صورت مفيدتر آن است 

كه اصلًا اعمال نشود. 
* استاديار دانشكده فيزيك دانشگاه تهران و 
پژوهشگر پژوهشگاه دانش هاي بنيادي

اخلاق دانشجويي

جفت كردن كفش همسر
خانه كه مي آم��د به من مهلت تكان خ��وردن نمي داد. همه 
كار ه��ا را خودش انجام م��ي داد، اما نگاهش ك��ه مي كردم، 
مي ديدم خس��ته اس��ت. مي گفتم: تازه اومدي 
اس��تراحت كن قبول نمي ك��رد. مي خنديد و 
مي گفت: وقتي من نيس��تم تو خيلي س��ختي 
مي كشي، حالا كه اومدم س��ختي ها تموم شد. 
بعد بادي به غبغب مي انداخت، مي گفت: حالا 

شما امر كن، ما انجام مي ديم. 
خوب يادم است آشپزخانه ما خيلي كوچك بود 
و آقا ولي خيلي درشت. تقريباً هربار كه مي رفت 
تو آشپزخانه صداي شكستن ظرف از آشپزخانه 
مي آمد! من خجالت مي كشيدم كه موقع راه رفتن پشت سرم 
بيايد تا كفش هايم را جفت كند. چون طعنه هاي ديگران را 
شنيده بودم كه مي گفتند: آقا ولي الله كفشاي اين جوجه رو 

برايش جفت ميكنه. 
  شهيد ولي الله چراغچي

زندگي دانشجويي


